
Mindkét országban - Lengyelországban, Csehszlovákiában is - szakfolyóirat jelent meg, amely csak 
a külföldi népességük életét, helyzetét, problémáit ismerteti. A különböző'szakterületeken (történelem, 
irodalom, néprajz, nyelvészet stb.) folyó kutatások eredményeit közli, hazai és külföldi szerzőktói 
egyaránt. Egy ilyen folyóirat nagy ösztönzője lenne a külföldi magyarsággal foglalkozó hazai és külföldi 
kutatásoknak, amellett, hogy a kulturális érintkezést, a hídépítést is jól szolgálhatnák. 

Meggondolandó mindezeknek a Magyarok Világszövetségéhez való kapcsolása, a Világszövetség 
jelenlegi szervezetének a módosítása. Amikor 1929-ben a Magyarok Világszövetsége megalakult, 
vezetőtestületében a külföldi magyarság is képviselve volt. Ma már célszerű lenne - és a lehetőség is 
meg van rá-a Magyarok Világszövetségének testületébe és munkájába külföldön élő magyarokat újra 
bevonni és keretében közös társulásokat, bizottságokat alakítani, mert mégis csak a külföldi 
magyarsággal közösen lehet a közös tennivalókat meghatározni. 

Említettük több vonatkozásban a második gmeráció és általában a magyar származásúak jelentőségét. 
Megközelítésüknek jó eszköz lenne már az is, ha a Magyar Hírek - legalábbis esetenként kétnyelvű 
lapként jelennék meg, vagy idegen nyelvű oldalakkal bővülne. A Magyar Hírek tagadhatatlanul 
népszerű a külföldi magyarok körében. Hatékonyságát megsokszorozná, ha a második generáció is 
tájékozódhatna valamelyest belőle. 

A Sárospataki Kollégium a maga történeti tradícióival a legmegfelelőbb nyári táborozási hely lehetne 
a külföldi magyar fiatalok számára. Az ilyen irányú befektetések anyagiakban, de erkölcsiekben is 
meghoznák az eredményt. 

A javaslatokat lehetne tovább sorolni. A realitásokkal számolva azonban úgy véljük: ha csak ennyit 
tudnánk előbbre jutni, nem lenne kevés, és lényeges előrehaladást eredményezhetne a külföldi 
magyarsággal kapcsolatos feladataink megvalósítása útján." 

Puskás Júlia ér tékes t anu lmányá t bizot tságunk a Hazafias N é p f r o n t Országos 
Ti tkárságának rendelkezésére bocsátotta. A testület a t anu lmány t jóváhagyta , és a Magyarok 
Világszövetsége Titkárságával együt tes ülésen megtárgyal ta . Ezt követó'en javasoltuk, hogy a 
Magyarok Világszövetsége az Anyanyelvi Bizottságon túl , hozzon létre az elnöksége mellett 
kulturál is , valamint elméleti bizottságot. 

Töltési Imre 

Hírek Hírek 

Emlékmű készül Csávolyon 
A m ú l t évben tar tot t fa lugyűlésünkön hangzot t el az igény, hogy miér t nem t u d u n k 

szervezetten, háza inka t fellobogózva felszabadultan ünnepelni , emlékezni nemzet i ünne-
pe inken . Miért n e m muta t juk m a g u n k a t egy-egy ilyen ünnepségen? Fárad tak , közömbösek 
v a g y u n k ? Lehetünk? Csak a diákok emlékeznek, felnőttek nélkül? 

A n n a k idején n e k ü n k nem volt nul ladik óránk, igaz 15 kg-os táskánk sem, d e tud tuk , hogy 
miér t ü n n e p a márc ius 15, fel t u d t u k sorolni az aradi vé r t anúk nevét! 

A „Csávolyi Honismereti Baráti Kör" közgyűlése elevenítet te fel rég dédelgete t t vágyát , mely 
szerint szponzorok segítségével közadakozásból szeretné megépít tetni az ARADI VÉRTANÚK 
EMLÉKMŰVÉT - melyből hazánkban kevés épült e d d i g - , és ezzel összhangban egy kis 
kiadványt kíván megjelentetni, melyben szponzora inka t is népszerűs í tenénk. Az enge-
délyeztetés - közterüle t kijelölése - most van fo lyamatban a helyi önkormányza tná l . 
Kivitelezőt is ta lá l tunk a bajai Beton Építőipari Kft. kedvező árajánlatával . Már csak a pénz 
hiányzik! Bízom a csávolyiak és sz impat izánsainak faluszeretetében, lokálpa t r io t izmusában 
és adományozás i készségében - amit ezúton is kérünk, köszönünk. 

A kecskeméti épí tészmérnök a tervrajzot, a bajai szobrászművész a plaket tsorozatot 
díjtalanul készítette el. így kaptuk hozzá a márvány lapoka t is. A fe lkérő leveleinkre a 
segítőkészség jelei muta tkoznak , a helyiek is kapnak rá lehetőséget m a j d . H a elképzelésünk 
valóra válik, h a m a r o s a n avathat juk is az emlékművet . 

Dr. Mándics Mihály 
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